



FOCA GM/INFO

Guidance Material / Information

ICAO Designator und Crew Member Certificate

Version: V4 / 11.02.2025
(ersetzt/replaces V3, dated 04.09.2024)

ICAO Designator (3LD und Call Sign)

Folgende Bedingungen sind zu erfüllen:

- Bei bestehenden gewerbsmässigen Flugbetrieben: Gültige Betriebsbewilligung/Air Operator Certificate Flächenflugzeug oder Helikopter.
- Bei neuen gewerbsmässigen Flugbetrieben: In der Dokumenten Evaluationphase (Phase III) des AOC (Air Operator Certificate) Prozess stehend sowie die Dokumente/Unterlagen zur Erteilung der Betriebsbewilligung sind komplett und befinden sich beim BAZL.
- Dienstleister/Service Provider für International Civil Aviation: Nur berechtigt für ICAO 3-Lettercode.

Ein ICAO Dreibuchstabencode sowie das ICAO Rufzeichen können direkt über die ICAO-Webplattform 3LTD Three Letter and Telephony Designators, Link: [Home Page - 3LTD](#) beantragt werden. Bezüglich den Kosten verweist das BAZL auf die Angaben von ICAO (siehe 3LTD Webplattform).

Information zur Erlangung von BAZL Crew Member Certificates (CMC)

Nach Bestätigung des ICAO-Dreibuchstabencodes (ICAO 3LD; Mussfeld Rückseite des CMC) können Anfragen für CMCs (nur für CH-AOC-Holder) an die folgende Emailadresse gestellt werden: cmc@bazl.admin.ch (Zugang digitale CMC Web Applikation Swiss Aviation Pass).

ICAO Designator (3LD and Call Sign)

The following must be fulfilled:

- Operators already doing business in commercial flight operations: Valid Operating Licence/Air Operator Certificate for aircraft or rotor-aircraft.
- New commercial flight operations company: Standing in the document evaluation phase (Phase III) of the AOC (Air Operator Certificate) and all necessary documents for the operating licence are complete and submitted to FOCA.
- Service Provider for International Civil Aviation: Only ICAO 3-Lettercode to be ordered.

An ICAO Three Lettercode and ICAO Call sign can directly be ordered at the ICAO-Website 3LTD-Three Letter and Telephony Designators, Link: [Home Page - 3LTD](#). Regarding the costs, the FOCA refers to the information from ICAO (see 3LTD web platform).

Information to obtain FOCA Crew Member Certificates (CMC)

After confirmation of the ICAO Three Lettercode (ICAO 3LD; mandatory field on the back of the CMC), the request for CMCs (CH-AOC Holders only), can be submitted to: cmc@bazl.admin.ch (access to the digital CMC web application Swiss Aviation Pass).